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Introduction 

Les invités sont remerciés pour leur présence à la 1
ère 

Commission de Quartier du Contrat de Quartier Durable Marolles
(CQDM). 

Nicole VANDERHAEGHE, Responsable de la Cellule de Coordination des Actions de Revitalisation, introduit la réunion et 

présente Isabelle GELAS, chef du cabinet de Marion LEMESRE, Echevine en charge des contrats de quartier jusqu’en 

septembre, Emilie MEIRLAEN, chef de projet du Contrat de Quartier D urable et le bureau d’étude CityTools. 

Emilie présente le règlement d’ordre intérieur adopté par le Conseil Communal en juin et précise que la composition de la 

Commission de Quartier est provisoire et sera complétée au mois de septembre. 

Chacun se présente lors d’un tour de table et motive, en quelques mots la raison pour laquelle/lesquelles, il/elle a posé sa 

candidature pour la Commission de Quartier Durable du Contrat de Quartier Durable Marolles. 

Slide-show – Première partie 

Présentation du rôle de la CoQ 
La CoQ , constitue u n  organe de contrôle sur l’avancée des travaux du Contrat de Quartier Durable. Cet organe a un 

pouvoir d'avis consultatif. 
Dès le début de l’élaboration du dossier de base et jusqu’à la fin du processus du CQDM, la CoQ est invitée à remettre 

son avis sur les orientations prises pour le CDQM. L’ancrage dans les réalités du quartier permet de porter un regard 
pertinent sur celui-ci. 

Présentation de la méthodologie 
La méthodologie proposée par le bureau d’étude pour le diagnostic fonctionne suivant deux axes principaux pour le 

processus participatif : enquête de terrain et enquête en ligne. 
Le bureau d’étude propose également deux forums comme éléments fondateurs du processus participatif : Les 
29 Août 2017 et 5 Septembre 2017, dans un lieu qui reste à définir. 
Le bureau d’étude propose de multiplier les outils et supports (travail de terrain, un local dans le périmètre du CQDM, 

permanence, ouverture au dialogue, maquette physique, plateforme numérique). 

Premières pistes de réflexion 
Le bureau d’étude présente les premières pistes de réflexion : 

- Habitabilité: Amélioration du bâti existant et renforcement de l’offre de logements accessibles

- Espaces publics: Plutôt en bon état mais pas nécessairement entretenus et thématique des intérieurs d’ilots

- Economie circulaire: Thématique du réemploi, de la cohésion sociale

Eléments de discussion – Première partie 

Quelles sont les dates des forums ? 
Citytools : Le premier se tiendra le 29 Août 2017 dans un lieu qui reste à définir. Le deuxième se tiendra le 5 Septembre 2017 
également dans un lieu qui reste à définir.  

En quoi les thématiques conditionnent la suite du processus du CQ
Citytools : Il s’agit d’une première approche, il n’y a donc pas d’impact. Ces thématiques ne constituent pas un canevas 
figé pour la suite de l’étude de base. Nous vous soumettons ces premiers éléments de lecture car nous sommes très 
intéressés par un retour de votre part. D 



Accessibilité et mobilité dans le quartier : Est-il possible de développer un volet sur les questions d’accessibilité ? 

Dans ce quartier, il y a des camions qui chargent et déchargent tout au long de la journée. Ces manipulations 

constituent parfois des nuisances et peuvent générer de l’agressivité, des tensions. 

Citytools : Cela peut être intégré, étant donné qu’il y a effectivement une activité logistique forte dans le périmètre, 

notamment en lien avec l’activité commerciale et le marché. C ’est d’ailleurs un des éléments que nous étudions, notamment 

les flux de marchandise entrant et sortant du périmètre. 

Cabinet M.L. : Il est important de prendre en compte les questions d’accessibilité et de logistique. 

Pouvez-vous développer la thématique « Espace public » ? 
Citytools : La photo montrant la rue Sainte-Thérèse est parlante de ce point de vue. Il s’agit d’un espace public avec un 
aménagement manifestement récent. Cependant, il s’agit aussi d’un espace non qualifié, sous utilisé et n’invitant pas à 
l’appropriation, ce qui engendre le développement de dépôts clandestins et accentue les effets liés au mauvais 
entretien… 

Et la place de la voiture, vous n’en avez pas parlé lors de votre présentation ? 
Citytools : Si cette thématique émane du quartier et des habitants, il sera nécessaire d’étudier ce volet. 
Pour le moment, nous nous sommes penchés sur la question du renforcement d’espaces publics qui permettraient aux 
habitants d’utiliser c es zones autrement que pour le stationnement (banc, plaine de jeux, rencontres…) 

Quartier très complexe et très divers. 15.000 habitants et beaucoup de flux de passage entrant et sortant. De plus, ce 

n’est pas uniquement des pauvres d’un côté et des riches de l’autre. 

Il y a une complexité inhérente au quartier à prendre en compte. 

Citytools : Nous sommes conscients de cela. C’est pour cela pour nous multiplions les rencontres de terrain et sur le 

terrain. Il est en effet fondamental pour le CQDM de le comprendre dans tous ses aspects, dans toute sa complexité. Il 

est clair que les réalités sont très différentes sur l’ensemble du quartier et c’est une dimension que nous avons 

prise en compte dès le début de nos travaux. 

De même, le fait que le quartier les Marolles draine quotidiennement des populations extérieures, ne vivant pas dans le 

quartier, est effectivement un élément à prendre en compte. Dans le processus participatif nous utilisons la plateforme en 

ligne pour récolter également des avis de personnes vivant en dehors du quartier. 

Quels sont les enjeux d’un contrat de quartier durable et de la CoQ ? 

Citytools : Il s’agit d’un programme transversal. C’est-à-dire qu’il permet de mener des opérations sur les espaces 

publics, les équipements et de mener également des actions socio-économiques, dans la perspective d’améliorer la 

qualité de vie des habitants. C’est un programme financé par la Région d e B r u x e l l e s - C a p i t a l e et la Ville de 

Bruxelles. 

La CoQ suit l’élaboration du programme et son exécution, en étant consultée régulièrement afin de remettre son avis 

sur l’évolution du Contrat de Quartier Durable. La CoQ est également un relais pour le quartier et les habitants. 

Ville de Bruxelles : La Région de Bruxelles-Capitale alloue un budget de 14.125.000 euros à chaque contrat de quartier, 

que la ville complète (à concurrence de minimum 5%). 

Est-ce que c’est possible d’avoir une opération qui consomme l’ensemble du budget, cela sans la concertation des 

habitants et qui mène le CQD à une forme d’échec via à vis de la population ? 

Citytools : Concernant spécifiquement le CQDM, nous souhaitons mettre la participation et la concertation au centre du 

processus CQD Marolles. Via les forums citoyens, le local au sein du quartier, la plate-forme en ligne, l’enquête 

sociologique notamment. Cela pour être au plus près des réels besoins de la population. Notre approche est donc bien 

de lier directement les opérations et actions aux nécessités du quartier. 

Dans le quartier, il y a un bel enjeu de participation, c’est compliqué de toucher tous les publics, est ce que vous en êtes 

conscients ? 

Citytools : Il y a en effet dans les Marolles un enjeu très fort par rapport au processus participatif et il est primordial de 

mener ce processus avec soin. La période de diagnostic est assez courte dans le temps, c’est pourquoi nous avons 

souhaité utiliser plusieurs supports participatifs, ce afin de toucher différents publics. Depuis l’enquête en ligne jusqu’à 

l’enquête sur le terrain, nous cherchons à apporter une vision d’ensemble sur le contexte marollien. La diffusion est un 

élément important pour le quartier et pour cela, la CoQ a un rôle de relais à jouer vis- à-vis du quartier. 

Délai du 29 Août pour le premier forum et 5 Septembre pour le deuxième, c’est très compliqué puisqu’il s’agit du  retour 
des vacances. 
Citytools : Nous sommes preneurs d’idées pour diffuser le plus largement possible. Ces forums sont évidemment 
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ouverts à tous et nous souhaitons qu’un maximum de personnes puisse y  participer. Au niveau du timing et donc du 

calendrier, nous sommes malheureusement pris par le cadre établi par l’ordonnance de 2016. 

Toutes les idées sont les  b ienvenues , même a v e c  un autre type de format de rencontre, nous sommes ouverts à 
tout. 

Est ce qu’il y a un PV de la première AG ? 
Citytools : Oui. 
Ville de Bruxelles : Le PV sera diffusé par courriel et mis à disposition sur le site internet de la Ville. 

Slide-show – Deuxième partie 

Nicolas Hemeleers de Citytools présente l’état d’avancement général avec les cartographies réalisées, les relevés de 

terrain, la collecte des documents pour l’analyse thématique, la recherche d’un local au sein du quartier du CQDM, 

l’avancement de la maquette physique, les rencontres bilatérales, les visites de site, la cartographie des acteurs du 

quartier, enquête en ligne… 

Benoit Pierret de Citytools présente l’état d’avancement de l’enquête sociologique avec le relevé de terrain, les 

rencontres réalisées, les schémas de situations vécues, les futurs rendez-vous… 

Emilie Meirlaen de la Ville de Bruxelles présente le planning provisoire avec les futures échéances et notamment les 

forums citoyens du 29 Août et 5 Septembre. 

Eléments de discussion – Deuxième partie 

Est-il possible de mettre en place, dès le début, un contrat social, c’est-à-dire donner l’opportunité aux habitants du 

quartier de réaliser des actions et des opérations dans le cadre CQD ? Par exemple, en insérant une clause fixant un 

pourcentage d’habitants qui pourraient être formés à travailler dans le cadre du CQD? 

Citytools : Nous pensons qu’il n’est pas impossible de mettre des clauses dans le cahier des charges, mais nous  devons 

vérifier si ce type de clause peut être introduit dans le cadre de marchés publics. 

Nous vous reviendrons à  c e  s u j e t  lors de la prochaine CoQ. 

Comment sont définis les échéances ? Est-ce que le planning est figé par la nécessité de passer au collège communal 

en décembre ? 

Ville de Bruxelles : C ’est un planning provisoire. Cependant, il existe une date de remise du dossier de base à la Région, à 

savoir fin mars 2018 et cette échéance conditionne le reste du calendrier. 

Quelle est le cadre exact de la mission du bureau d’étude Citytools ? Le bureau accompagnera-t-il l’ensemble du  

contrat de quartier ? 
Citytools : Nous réalisons le dossier de base. C ’est-à-dire que nous travaillons sur le programme du contrat de quartier 

durable durant l’année 0. Suite à la remise de ce dossier de base, les opérations seront mises en place et réalisées par 

l’intermédiaire de la Ville de Bruxelles et les actions socio-économiques seront réalisées par les associations du quartier 

pour une durée de 50 mois plus 30 mois pour f inaliser les chantiers.  Pour cela il y a un chef de projet pour le Contrat 

de Quartier Durable, Emilie Meirlaen, qui restera votre interlocuteur durant les sept années à venir et assurera la 

continuité du programme. 

Prochains rendez-vous 

Forums citoyens 

29 août 2017 dans un lieu à définir 
5 septembre 2017 dans un lieu à définir 
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Aanwezig :

Duurzaam Wijkcontract 

DE MAROLLEN 
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'Entr ’aide des Marolles'  Jacques JANSSENS 
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Verontschuldigd :  Christine RIGAUX, Anne VANDOOREN



Inleiding

De genodigden worden bedankt voor hun aanwezigheid op de eerste bijeenkomst van de Wijkcommissie van het Duurzaam 
Wijkcontract De Marollen. 

Nicole VANDERHAEGHE, verantwoordelijke van de Coördinatiecel van de Herwaarderingsacties, leidt de vergadering in. Zij stelt 

Isabelle GELAS voor als Kabinetschef van Marion LEMESRE, Schepen bevoegd voor de Wijkcontracten t.e.m. september, alsook 

Emilie MEIRLAEN, Projectleider van het Duurzaam Wijkcontract De Marollen en het studiebureau CityTools belast met de 

opmaak van het basisdossier. 

Emilie licht het huishoudelijk reglement toe dat door de Gemeenteraad in juni aangenomen werd. Verder verduidelijkt ze dat de 

samenstelling van de Wijkcommissie een voorlopige samenstelling is en zal worden vervolledigd in de maand september. 

Elke aanwezige stelt zich vervolgens voor en verduidelijkt in het kort welke zijn of haar beweegredenen zijn om zich kandidaat te 

stellen om te zetelen in de Wijkcommissie van het Duurzaam Wijkcontract De Marollen. 

Slide-show – Deel 1

To elichting van de rol van de Wijkcommissie 
De Wijkcommissie vormt het controleorgaan dat de werken van het Duurzaam Wijkcontract De Marollen opvolgt. 
Deze commissie heeft een raadgevende macht. 
Vanaf de aanvang van het basisdossier wordt de Wijkcommissie verzocht advies uit te brengen aangaande de vorderingen 

ervan. Deze verankering met de realiteit van de wijk heeft als doel een uitvoering van het Wijkcontract op maat van De 

Marollen te bekomen. 

Verduidelijking van de methodologie 
De diagnostische methodologie, voorgesteld door het studiebureau, werkt volgens een participatief veldonderzoek alsook 

online-enquêtes. 

Het studiebureau stelt voor ook twee Wijkvergaderingen te organiseren als essentieel onderdeel van het participatieproces. 

Deze zouden doorgaan op 29 augustus en 5 september 2017 op een nog nader te bepalen plaats. 

Het studiebureau voorziet verdere ondersteuning onder de vorm van veldwerk, een lokaal binnen de perimeter van het WCT, 

permanenties, bereidheid tot dialoog, maquettes en digitaal platform. 

Eerste aandachtspunten 
Het studiebureau licht de eerste aandachtspunten toe : 

- Bewoonbaarheid: Verbetering van de bestaande gebouwen en versterking van het aanbod van
toegankelijke huisvesting.

- Openbare ruimte: is in redelijk goede staat maar niet altijd onderhouden alsook de thematische
Invulling van de binnenhuizenblokken.

- Economische Circulaire : Thematiek van het hergebruik en sociale cohesie.

Discussiepunten – Deel 1 

Welke zijn de datums van de forums? 
Citytools : De eerste zal plaatsvinden op 29 augustus op een nog te bepalen locatie. De tweede op 5 september eveneens op 
een nog te bepalen locatie. 

Hoe bepalen de thema's het verloop van de uitvoering van het Duurzaam Wijkcontract? 
Citytools : Dit gaat om een eerste benadering, er is dus geen impact. De thema's liggen nog niet vast voor het verder 
verloop van de studie. Wij leggen deze eerste voorlopige elementen aan jullie voor omdat wij zeer geïnteresseerd zijn in 
jullie feedback.  
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Toegankelijkheid en mobiliteit in de wijk : Is het mogelijk om een luik betreffende de toegankelijkheid te ontwikkelen?                   
In de wijk zijn er de hele dag door vrachtwagens bezig met laden en lossen. Deze handelingen veroorzaken 

soms overlast en kunnen aanleiding geven tot spanningen en agressie. 

Citytools : Deze kan worden geïntegreerd, gezien het feit dat er inderdaad veel logistieke activiteiten aanwezig 

zijn in de wijk, met name in verband met het bedrijfsleven en de markt. Dit is dan ook één van de discussiepunten in 

kwestie, inclusief de goederenstroom n a a r  en vanuit de perimeter. 

Kabinet M.L. : Het is belangrijk om rekening te houden met thema's zoals toegankelijkheid en logistiek. 

Kunt u het thema « Publieke ruimte » verduidelijken? 
Citytools : Deze foto van de Sint-Theresiastraat verduidelijkt dit thema. Het betreft een openbare ruimte 
met een duidelijke recente aanleg. De ruimte is echter niet gekwalificeerd, onderbenut en niet uitnodigend, welke 
vervolgens leidt tot zwerfvuil en slecht onderhoud. 

En de plaats van de auto? U heeft deze nog niet vermeld tijdens uw presentatie. 
Citytools : Als dit thema leeft in de buurt en bij zijn bewoners, zal het nodig zijn dit luik te bestuderen. 
Op dit moment richten wij ons op een versterking van de openbare ruimte, zodat de buurtbewoners deze 
kunnen gebruiken op een andere manier dan parkeerplaatsen (Banken, speel- en ontmoetingsruimte…). 

Het is een zeer diverse en complexe wijk. 15.000 bewoners met veel in- en uitgaand verkeer. Bovendien zijn het niet enkel 

de armen aan de ene kant en de rijken aan de andere kant. Het is een complexiteit inherent aan de wijk 

waarmee men rekening moet houden. 

Citytools : We zijn ons h iervan zeer bewust. Dit is de reden waarom we de ontmoetingen op het 

terrein wil len vermeerderen. Het is van fundamenteel belang voor het Duurzaam Wijkcontract De Marollen om 

de wijk met al zijn aspecten en complexiteit te begrijpen. Het is ons zeer duidelijk dat er zich vele en verschillende 

realiteiten afspelen in deze wijk. Vanaf het begin van ons werk hebben we hiermee rekening gehouden. 

Ook het feit dat De Marollen dagelijks overspoeld wordt door mensen die niet in de wijk wonen, is eveneens een feit waar we 

rekening moeten mee houden. In het participatief proces maken we ook gebruik van het online platform om tevens de adviezen 

van mensen van buiten De Marollen te verzamelen. 

Welke zijn de uitdagingen van de Wijkcommissie en het Duurzaam Wijkcontract? 
Citytools : Het betreft een transversaal programma. Dit wil zeggen, een programma dat het mogelijk maakt om operaties uit te 
voeren op de openbare ruimte en uitrustingen alsook op het sociaal-economisch vlak. Dit alles om de levenskwaliteit van de 
buurtbewoners te verbeteren. Het is een programma dat gefinancierd wordt door het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en de Stad 
Brussel. 

Vervolgens wordt de Wijkcommissie regelmatig geraadpleegd om advies uit te brengen over de ontwikkeling 

en de uitvoering van het Duurzaam Wijkcontract De Marollen. De Wijkcommissie vormt eveneens de schakel met de 

buurt en de lokale bevolking. 

Stad Brussel : Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest kent aan elk Wijkcontract een budget van 14.125.000,00 EUR 

toe, aangevuld door de Stad Brussel met een minimaal bedrag van 5%. 

Is het mogelijk om een operatie te hebben die het volledig budget verbruikt, dit zonder raadpleging van de mensen 
en wat zou kunnen leiden tot het mislukken van het Wijkcontract met betrekking tot de bevolking? 
Citytools : Specifiek betreffende het Duurzaam Wijkcontract De Marollen willen we inspraak en overleg aan de 
basis van dit Wijkcontract. Dit met behulp van de Wijkvergaderingen, een lokaal in de wijk, het online 
platform en met inbegrip van het sociale veldonderzoek. Dit om zo goed mogelijk de werkelijke behoeften van de 
bevolking te begrijpen. Onze aanpak is om de activiteiten en acties direct te koppelen aan de behoeften van de wijk. 

In deze wijk is het een hele uitdaging om alle doelgroepen te bereiken. Zijn jullie er zich van bewust? 

Citytools : Het is inderdaad in De Marollen een hele uitdaging wat betreft het participatieproces. Het is 

dan ook belangrijk deze met zorg te leiden. Er is weinig tijd voor de diagnostische fase. Daarom willen we op meerdere 

manieren onze verschillende doelgroepen bereiken. Via de online enquête, het veldonderzoek, enz. trachten we een 

overzicht te krijgen van de complexiteit van de realiteit in De Marollen. Deze ruime aanpak is van groot belang voor 

de hele wijk en daarom vormt de Wijkcommissie een belangrijke schakel met de wijkbewoners. 

De deadlines van 29 augustus en 5 september zijn behoorlijk m o e i l i j k gezien het einde van de vakantie. Citytools : 

We zijn voorstander van een zo breed mogelijke participatie. De Wijkvergaderingen zijn toegankel i jk voor 

iedereen en we hopen dan ook dat er zoveel mogelijk mensen aan deelnemen. Wat betreft h u n  datums zijn we 

helaas g e  bonden aan de timing zoals deze is bepaald i n  de ordonnantie v a n 2016. 

Alle ideeën zijn welkom, dus ook een andere manier van raadpleging. Wij horen ze graag. 

Page | 6



Is er een Verslag van de eerste algemene vergadering? 
Citytools : Ja. 

Stad Brussel : Het verslag zal via e-mail worden bezorgd en beschikbaar zijn op de website van de Stad Brussel. 

Slide-show – Deel 2 

Nicolas Hemeleers van Citytools presenteert de algehele vorderingsstaat met behulp van reeds opgemaakte kaarten, 

illustraties, terreinopmetingen, de ingezamelde documenten voor de thematische analyse, de zoektocht naar een lokaal in de 

wijk, de vorderingsstaat van de 3D maquettes, de bilaterale bijeenkomsten,  de bezoeken ter plaatse, het in kaart brengen van 

de actoren in de buurt, online enquête, ... 

Benoit Pierret van Citytools presenteert de vorderingsstaat van het sociologisch onderzoek aan de hand van verslagen, 

gehouden vergaderingen, de toekomstige vergaderingen, ... 

Emilie Meirlaen van de Stad Brussel presenteert de voorlopige planning met de termijnen, waaronder de 

Wijkvergaderingen van 29 augustus en 5 september. 

Discussiepunten – Deel 2 

Is het mogelijk om een sociaal contract van in het begin op te stellen, m.a.w, bestaat de mogelijkheid om de 

buurtbewoners van in den beginne acties en operaties te laten uitwerken in het kader van het Wijkcontract? 

Bijvoorbeeld, door een clausule in te voegen aangaande het percentage van mensen die in het kader van het 

Wijkcontract worden opgeleid en tewerkgesteld?  

Citytools : Wij denken dat het enigszins mogelijk is om dergelijke clausules toe te voegen aan het lastenboek, maar we moeten 

nagaan onder welke vorm deze eventueel kunnen opgenomen worden. We zullen op dit punt terugkomen op de volgende 

vergadering. 

Hoe worden de deadlines bepaald? Ligt de planning vast omwille van zijn voorlegging aan de Gemeenteraad van 

december?Stad Brussel : Het is een voorlopige planning. Er bestaat echter een datum waarop het dossier moet worden 

ingediend bij het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Deze is voorzien eind maart 2018 en beïnvloedt dan ook de rest van de 

planning. 

Welke is de precieze bevoegdheid van het studiebureau Citytools? Zal het bureau het Duurzaam Wijkcontract De Marollen 

begeleiden en opvolgen? 

Citytools : Wij stellen het basisdossier op. Dit houdt in dat we het programma van het Wijkcontract opmaken gedurende het 

jaar 0. Na de oplevering van dit basisdossier worden de operaties en de sociaal-economische acties uitgewerkt en uitgevoerd 

door de Stad Brussel en door de wijkverenigingen en dit over een periode van 50 maanden en nog eens 30 maanden voor de 

voltooiing van de werven. Voor deze fases hebben we een Projectleider, Emilie Meirlaen. Zij is de contactpersoon en zal 

instaan voor de continuïteit van het programma gedurende de komende 7 jaren. 

Volgende vergaderingen 

Wijkforums 
29 augustus 2017 op een nog te bepalen locatie. 
5 september 2017 op een nog te bepalen locatie. 
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